
theoria Llatí I

 LA 1a DECLINACIÓ. 

Com hem vist, en Llatí els substantius es distribueixen en cinc declinacions que es diferencien
pel seu genitiu singular.

La 1a declinació s’identifica pel genitiu singular acabat en -ae. D’aquesta forma també s’obté
l’arrel, que és la part invariable, a la qual afegirem les següents desinències per formar la resta
de casos i poder declinar qualsevol substantiu de la 1a.

RECORDA: els substantius s’enuncien mitjançant la forma de nominatiu i genitiu singular, per
tant, la primera forma d’un enunciat serà el nominatiu i la segona, el genitiu (on llevarem -ae i
ens quedarà l’arrel).

SG PL Laetitia, -ae

N -a -ae laetitia laetitiae

V -a -ae laetitia laetitiae

Ac -am -as laetitiam laetitias

G -ae -arum laetitiae laetitiarum

D -ae -is * laetitiae laetitiis

AB -a -is * laetitia laetitiis

*també podem trobar la desinència -abus. 

Només s’usa en aquells substantius que es poden confondre amb la 2a declinació: 

dea, deae > deabus 

deus, -i > deis

La  majoria de substantius de la 1a declinació són de gènere  femení, però n’hi ha també
alguns de masculins que hem de saber distingir:

-Noms propis d’home: Catilina.

-Noms d’ofici: agricola, pirata.

-Noms propis de rius: Garumna.


	LA 1a DECLINACIÓ.

